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De wereld is in de greep van het coronavirus, Covid-19. 
Het gevaar van code zwart op de Nederlandse ic’s lijkt 
voorlopig te zijn afgewend. Maar na alle maatregelen om 
het virus in te dammen, staan we nu oog in oog met de 
coronacrisis. Veel bedrijven, van MKB tot multinationals, 
verkeren in zwaar weer. 

Met steunmaatregelen probeert de overheid de  
economie zoveel mogelijk draaiende te houden. Een 
vreemd dilemma: het coronavirus is nog niet uit ons leven, 
maar bepaalde zaken moeten toch gewoon doorgaan. 
Dan wel met de nodig veranderingen en uitdagingen.  
Ook juridische uitdagingen, want hoe om te gaan met  
de gevolgen van het coronavirus voor uw bedrijf? Veel 
ondernemers willen weten hoe het zit met hun finan- 
cierings- of contractverplichtingen. Of hebben vragen 
over de steunvoorzieningen, zoals: hoe bereken ik het 
NOW voorschot? Daarom heeft Dirkzwager een corona 
crisisteam opgetuigd (zie p. 4). Dit team informeert u op 
alle rechtsgebieden over de ontwikkelingen en juridische 
mogelijkheden. In het corona kennisportal houden onze 
specialisten u op de hoogte van alle relevante informa-
tie. Daarnaast staan wij 24/7 voor u klaar voor juridisch 
advies. 

Voorlopig blijft thuiswerken de norm. In de Dirkzwager-
vestigingen nemen we extra maatregelen om met een 
beperkt aantal collega’s en bezoekers indien nodig op de 
veilige 1,5 meter afstand te kunnen werken. Denk bijvoor-
beeld aan looproutes, desinfectie en plexiglas schermen. 
Zo kan het ‘normale’ kantoorleven weer een beetje op 
gang komen en zijn op kleine schaal weer persoonlijke 
ontmoetingen mogelijk.

Op dirkzwager.nl kunt u al onze activiteiten volgen. We 
houden u op de hoogte met blogs, webinars (zie p. 33), 
kennisartikelen en rekentools. Zo hopen we samen met u 
deze onzekere periode zo goed mogelijk door te komen. 
Voor nu veel sterkte met alle bedrijvigheid en blijf gezond!   

Tom Vandeginste, voorzitter bestuur
Dirkzwager legal & tax
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Dirkzwager nieuws

Het coronavirus (COVID-19) heeft de hele wereld in zijn greep. 
De impact van het virus is enorm en leidt niet alleen tot een hu-

manitaire ramp, maar heeft ook zijn weerslag op economisch en 
maatschappelijk gebied. We zitten onverwachts midden in een 

coronacrisis. Wat kunnen bedrijven en instellingen doen om het 
hoofd boven water te houden? Dirkzwager heeft een corona cri-

sisteam samengesteld. Dit team van gespecialiseerde advocaten, 
notarissen en fiscalisten houdt u via een speciaal kennisportal op 
de hoogte van alle relevante corona-informatie. Daarnaast creë-
ren zij virtuele mogelijkheden voor bijeenkomsten of overleg en 

staan zij voor al uw specifieke vragen 24/7 voor u klaar. 

Nuttige leidraad  
in roerige tijden 

Corona crisisteam en kennisportal 

De gezondheid van cliën-
ten, zakenpartners, re-
laties en medewerkers 
heeft bij Dirkzwager 
de hoogste prioriteit. 

Daarom nam het kantoor de afgelo-
pen periode de nodige maatregelen 
om eventuele gezondheidsrisico’s 
uit te sluiten. De meeste medewer-
kers werken al wekenlang vanuit 
huis. Teamoverleg, vergaderingen, 
brainstormsessies en zelfs ‘kantoor-

borrels’ vinden online plaats. Met 
de nodige inventiviteit is ook naar 
de contacten met de klant gekeken: 
videoconferenties, telefonische 
vergaderingen, webinars, blogs. 
Dankzij de digitale technologische 
mogelijkheden waarvan Dirkzwager 
al uitgebreid gebruik maakte, kon dit 
alles snel worden opgetuigd. Toch 
blijven soms persoonlijke ontmoetin-
gen noodzakelijk. Voor die momen-
ten zijn de spreekkamers uitgerust 
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met plexiglas schermen en is het 
kantoor ingericht volgens de laatste 
RIVM-richtlijnen. Door dit alles kan 
de dienstverlening aan cliënten 
doorgaan zoals u dat van Dirkzwa-
ger gewend bent. Want juist in deze 
woelige tijd hebben ondernemers 
en bedrijven behoefte aan onder-
steuning en informatie, met name 
corona-gerelateerde informatie. 
 
Corona crisisteam 
Dirkzwager wil cliënten en relaties 
de helpende hand toesteken en juist 
die corona-gerelateerde informa-
tie met u delen. Daartoe heeft het 
kantoor een corona crisisteam in 
het leven geroepen. Een team van 
advocaten, notarissen en fiscalisten 
van diverse rechtsgebieden die alle 
ontwikkelingen rond het coronavi-
rus op de voet volgen en vertalen in 
relevante adviezen, infographics en 
rekenmodellen. Zo geven zij u inzicht 
in de gevolgen van alle corona-
maatregelen voor de uiteenlopende 
rechtsgebieden. Deze kennis en 
informatie delen zij met u in de vorm 
van artikelen, blogs, video’s en we-
binars, die alle gebundeld zijn in een 
nieuw kennisportal op de website 
van Dirkzwager (zie dirkzwager.nl/
coronavirus-covid-19). En aange-

zien de ontwikkelingen rondom het 
coronavirus razendsnel gaan, vult 
het coronateam dit kennisportal 
dagelijks aan met nieuwe content.

Juridische oplossingen 
Het corona crisisteam beantwoordt 
op het kennisportal alle denkbare 
vragen over de consequenties en 
juridische gevolgen van het corona-
virus voor ondernemers en instel-
lingen. Daarnaast geven zij prak-
tische tips om de gevolgen zoveel 
mogelijk te beperken. Ook staan zij 
ondernemers met specifieke vragen 
over hun eigen situatie persoonlijk 
te woord, zowel telefonisch, per 
mail als met videocalls. Daarvoor 
zijn de teamleden dag en nacht 
bereikbaar op hun 06-nummers. 
Want het coronavirus leidt tot de no-
dige implicaties. Zaken die u als on-
dernemer mogelijk direct aan den lij-
ve ondervindt, maar ook zaken waar 
u misschien niet direct bij stilstaat. 
En wat kunt u doen om de impact 
nog enigszins te temperen? Daarvoor 
vindt u in dit kennisportal heel veel 
tips en adviezen. Zijn er bijvoorbeeld 
mogelijkheden om onder uw contrac-
tuele verplichtingen uit te komen, met 
een beroep op overmacht of onvoor-
ziene omstandigheden? En hoe zit 
het met de financiële compensatie 
voor zorgaanbieders? Hoe zit het 
met de privacy? Mag ik bijvoor-
beeld de lichaamstemperatuur van 
mijn werknemers of van bezoekers 
aan mijn bedrijfspand opnemen? 
Mag ik een werknemer vragen of er 
sprake is van coronabesmetting? 
Van arbeidsrechtelijke kwesties en 
contractenrecht tot privacyaspecten 
en gezondheidszorg; het crisisteam 
bespreekt alle mogelijke juridische 
oplossingen en antwoorden voor 
alle mogelijke rechtsgebieden.  

Financiële vragen 
Of misschien heeft u vragen over  
de steunvoorzieningen van de over-
heid, de maatregelen die de overheid 
voor ondernemers treft om finan- 
ciële steun te bieden ten tijde van 
de coronacrisis. Kunt u als onder-
nemer een beroep doen op één of 
meerdere van deze voorzieningen? 
Wilt u weten wat de voorwaarden zijn 
om voor de tijdelijke Noodmaatregel 
Overbrugging voor Werkbehoud 
(NOW) in aanmerking te komen? 
Misschien biedt de versoepeling van 
kredieten in uw situatie een uitweg 
of is uitstel van belastingen mogelijk. 
In een overzichtelijk artikel over alle 
maatregelen kunt u dit alles terug-
vinden (zie kader). Sowieso rijzen er 
momenteel heel wat vragen op het 
gebied van financieringen. Door de 
coronacrisis staat de liquiditeits- en 
winstpositie van veel bedrijven en 
instellingen immers onder druk. 
Ondernemers willen bijvoorbeeld 
weten of zij de bank eventueel kun-
nen dwingen om de kredietcondities 
te versoepelen. Of is er meer ruimte 
te creëren door bijvoorbeeld een 
noodkrediet of versoepeling van be-
talingsverplichtingen? De financieel 
juristen van het coronateam gaan in 
hun kennisartikelen uitgebreid op dit 
soort onderwerpen in. Ook creëren 
zij digitale oplossingen om direct 
met de diverse betrokken partijen  
te kunnen overleggen. Denk bijvoor-
beeld aan een virtuele rondetafelbij-
eenkomst over liquiditeitsproblemen.

Fiscale mogelijkheden 
De overheid probeert ook met 
fiscale spoedmaatregelen de pijn 
te verzachten. Onder meer door 
aanvullende mogelijkheden tot uitstel 
van betaling van belastingschulden 
en andere belastingaanpassingen. 

Maar ook de bestaande fiscale wet- 
en regelgeving biedt in bepaalde 
situaties nog aanvullende mogelijk-
heden om liquiditeiten binnen uw 
organisatie beschikbaar te houden. 
En het is zaak juist in moeilijke tijden 
fiscale risico’s en aansprakelijk-
heden tijdig te inventariseren en 
preventieve maatregelen te nemen. 
Wat zijn dan de concrete fis-
cale aandachts- en actiepunten? 
Dat doen de fiscaal adviseurs u 
nauwkeurig uit de doeken, in hun 
kennisartikelen en desgewenst 
in een persoonlijk gesprek. 
 
Versoepeling 
De regering, brancheorganisaties 
en toezichthouders doen er om dit 
moment alles aan om waar nodig de 
wet- en regelgeving aan te passen 
en de versoepelende maatregelen 
uit te breiden, om zo de economie 
draaiende te houden en getroffen 
bedrijven en instellingen te steu-
nen. Denk bijvoorbeeld aan het 
notariaat, een branche waarin niet 
alles digitaal af te handelen valt. 

De notariële akten moeten volgens 
de wet in het fysieke bijzijn van een 
notaris worden ondertekend. De 
overheid komt nu met een nood-
wet die het mogelijk maakt om dit 
in bepaalde gevallen ‘op afstand’ 
te regelen. Zo volgen ongetwijfeld 
op meer gebieden noodwetten en 
aanpassingen. Het crisisteam volgt 
hierin elke beweging en rapporteert 
direct als er veranderingen zijn die 
voor u van belang kunnen zijn. 

Up to date 
Het is raadzaam om het kennis-
portal regelmatig te bezoeken, want 
het aanbod van artikelen, blogs 
en video’s groeit met de dag. Om 
automatisch op de hoogte te blijven 
van alle ontwikkelingen, kunt u zich 
via het kennisportal aanmelden voor 
de gratis digitale nieuwsbrief.  Met 
op dit moment ruim 150 items biedt 
het portal een schat aan informatie. 
Dirkzwager hoopt dat deze verzame-
ling aan kennis voor u en andere ge-
interesseerden een nuttige leidraad 
kan zijn in deze moeilijke tijden.  

Een team van 
advocaten, notarissen en 

fiscalisten van diverse 
rechtsgebieden volgen 

alle ontwikkelingen 
rond het coronavirus 

op de voet. Zij vertalen 
dit alles in relevante 

adviezen, infographics 
en rekenmodellen. 

Dirkzwager nieuws

In het kennisportal van het corona  
crisisteam vindt u informatie over de 
volgende rechtsgebieden: Arbeids-  
en pensioenrecht, IT-, IE en privacyrecht, 
Ondernemingsrecht, Fiscaal advies, 
Overheid & Vastgoed, Notarieel vast-
goed, Insolventie, Gezondheidszorg, 
Banking & Finance, Contractenrecht en 
Personen- en familierecht. 

Op de openingspagina kunt u doorklik-
ken naar het artikel ‘Een overzicht van 
de belangrijkste steunmaatregelen voor 
ondernemers tijdens de coronacrisis’. 

Kunt u het antwoord op uw vraag of de 
gewenste informatie niet vinden? Neem 
dan gerust vrijblijvend telefonisch of  
per e-mail contact op met één van de 
leden van het corona crisisteam. U  
vindt hun gegevens in het kennisportal. 

Zie: dirkzwager.nl/coronavirus-covid-19/ 
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Junior versus Senior

Een senior-advocaat neemt een junior-advocaat voor drie jaar onder zijn hoede.  
Deze jonge mensen vormen de nieuwe generatie Dirkzwagerjuristen. 

Hoe kijkt de junior naar de senior en andersom? 

Marene van den Berg  
en Maartje ter Horst 

 “Ze is in haar 
werk als  
curator heel  
empathisch”

Marene over Maartje 

Je eerste indruk? 
Maartje bleek een heel vrolijke dame 
die heel enthousiast kon vertellen 
over haar praktijk. Het overtuigde 
mij dat ik de juiste keuze maakte. Ze 
stelde me ook erg op mijn gemak 
tijdens het sollicitatiegesprek. En 
er was al direct een klik. Maartje 
hoorde dat ik snowboardinstruc-
trice was en riep meteen: ‘Oh wat 
leuk, ik heb ook skiles gegeven.’ 

Waaraan herken je de meester? 
Maartje is empathisch als curator. 
Soms moet je best lastige gesprek-
ken voeren. Een faillissement is 
behoorlijk ingrijpend en de emoties 
kunnen hoog oplopen. Dan kan 
Maartje heel rustig en duidelijk 
uitleggen wat de gefailleerden 
moeten weten. Ze stelt de juiste 
vragen om de benodigde informatie 
te krijgen. Enerzijds is ze begripvol, 
anderzijds treedt ze krachtig op als 
dat moet. Het is heel mooi hoe zij 
daarin een balans weet te vinden.  

Maartje als opleider 
Ze neemt de tijd om dingen uit te 
leggen en ik voel me vrij om fouten 
te maken. Dan krijg ik tips hoe ik 
het anders kan doen. Dus ik krijg de 
kans om mezelf te verbeteren. Uit-
eindelijk leer ik daar het meeste van. 
Ik heb nu vooral nog een ondersteu-
nende rol. Bepaalde zaken mag ik al 
wel zelfstandig afhandelen, bijvoor-
beeld de boekhouder van de gefail-
leerde bellen of brieven schrijven.  
Maartje stimuleert me ook om 

andere activiteiten te doen. Ik ben 
sinds kort bij de Jonge Balie en help 
mee het Jaarcongres te organiseren. 
Daar is ze heel enthousiast over.   

Waarin is Maartje je voorbeeld? 
Zij is heel gestructureerd, zelf ben ik 
behoorlijk chaotisch. In brieven en 
gesprekken kan Maartje bondig en 
duidelijk informatie overdragen. Ik 
ben wat omslachtiger. Van haar kan 
ik leren meer ‘to the point’ te zijn. 

Waaraan neem je 
geen voorbeeld? 
Waar Maartje liever haar ski’s pakt, 
ga ik absoluut voor een snow-
board. Daar haal ik meer voldoe-
ning uit. Trouwens, als ik na al die 
jaren weer op de latten ga staan, 
ben ik een soort Bambi op ski’s! 

Wat zal je van deze  
periode altijd bijblijven?  
Het kantoorfeest, dat was heel 
indrukwekkend. Het begon in party-
bussen en eindigde in een hotel 
in Noordwijk met een fantastisch 
feest. Het hotel, het eten, de DJ, 
het ochtendprogramma; alles was 
tot in de puntjes verzorgd en dat 
voor zo’n 300 mensen. Dat straalt 
waardering voor je personeel uit. 
Om zó je werknemers te belonen, 
dat maakt Dirkzwager Dirkzwager.  

Marene over 5 jaar? 
Dan hoop ik genoeg ervaring 
en kunde te hebben opgedaan 
om een goed advocaat te zijn. 
En daarna zal ik een toekomst 
als curator zeker overwegen.   

Wat heeft je achteraf verrast? 
Maartje is een vrolijk mens, 
maar dat niet alleen: haar lach 
is enorm aanstekelijk!    

JUNIOR:

Tijdens haar bachelor legde ze de focus 
vooral op strafrecht en criminologie, maar 
voor haar master maakte ze de switch naar 
privaatrecht. Marene van den Berg houdt 
wel van uitersten. Tijdens haar studie in 
Utrecht werkte ze ’s zomers als juridisch 
secretaresse en ’s winters als snowboard-
instructrice in Oostenrijk. Na haar afstu-
deren wilde ze in geen geval naar een 
Zuidas-kantoor. Maar wel naar een groot 
kantoor, zodat ze zich kon specialiseren in 
bij voorkeur faillissementsrecht. Die plek 
vond ze bij Dirkzwager, waar ze in septem-
ber 2019 begon als advocaat-stagiaire bij 
ondernemingsrecht/faillissementsrecht: 
“Je bezoekt gefailleerden, hebt contact 
met het UWV, met het personeel. Dat vind 
ik zo leuk aan dit rechtsgebied: dat je niet 
alleen zit te schrijven, maar ook de deur 
uitgaat.” 
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Upcoming

Je eerste indruk? 
Tijdens het sollicitatiegesprek 
maakte Marene een volwassen 
indruk, iemand die goed haar 
mannetje staat. Dat kunnen we in 
deze praktijk wel gebruiken; je hebt 
regelmatig boze mensen tegenover 
je. Ik dacht meteen: dit is iemand die 
bij ons werk en bij ons team past. Ze 
was zelfverzekerd, sociaal, enthou-
siast en dat met de nodige zelfspot. 
Intelligent, maar niet te serieus. 

Sterke punten? 
Marene is energiek en enthousiast. 
Als je haar een opdracht geeft, gaat 
ze er vol voor. Ze is in staat om snel 
te leren, pakt mijn opmerkingen 
goed op en doet er wat mee. Mooi 
om te zien hoe betrokken ze is bij 
kantoor. Ze doet met veel Dirkzwa-
ger-activiteiten mee. Daarnaast 
zoekt ze ook aansluiting bij jonge 
collega’s van andere kantoren via de 
Jonge Balie. Kort na haar aanmel-
ding bij deze vereniging stapte ze al 
in de congrescommissie, superleuk! 
 
Minpuntjes? 
Minpuntjes heeft Marene niet, wel 
een paar ontwikkelpuntjes. Ze 
werkt hier net een half jaar, dus ze 
moet nog wat groeien in haar rol 
en haar zelfvertrouwen opbouwen. 
Mijn tips aan haar: goed luisteren 
naar de cliënten en doorvragen. 
Maar dat komt vanzelf, zodra ze 
meer vlieguren heeft gemaakt.  

Hoe haal je het beste uit iemand? 
Door vertrouwen te geven. In het 
begin neem ik iemand wat meer bij 
de hand, vooral als dingen nieuw 
zijn. Maar daarna geef ik al snel 
meer verantwoordelijkheid door een 
junior met eigen dingen aan de slag 
te laten gaan. Dat is ook wel nodig 
in deze praktijk. Er is veel werk, dus 
moeten we de taken verdelen. Dan 
zeg ik bijvoorbeeld in een faillis-
sement: wikkel jij het onderdeel 
personeel maar af. Dat doet Marene 
dan vrijwel zelfstandig. Ik raad haar 
ook aan bij andere collega’s aan 
te kloppen. Ik ben weliswaar haar 
opleider, maar ik wil ook dat Marene 
met anderen werkt. Het is goed 
dat ze verschillende stijlen ziet, om 
zo haar eigen stijl te ontwikkelen. 

Marene over 5 jaar? 
Ik ga ervan uit ze dan nog steeds 
aan Dirkzwager verbonden 
is. Wellicht dat ze in de toe-
komst kan uitgroeien tot curator 
van ons kantoor. Ik weet zeker 
dat ze er geschikt voor is. 

Wat heeft je verrast? 
Dat we best wel wat dingen gemeen 
hebben. Behalve dat zij snowboard-
leraar is en ik skileraar ben geweest, 
houden we ook allebei van bakken. 
Grappig, want ze is heel sportief 
dus ik dacht: die eet altijd gezond. 
Maar ze houdt wel van een feestje, 
van snoepen en lekker koken. En 
nog iets: met Marene hebben we 
een meester in het inpakken van ca-
deaus binnengehaald. Zo komt haar 
jarenlange ervaring als verkoop-
ster bij Douglas goed van pas!   
 

 “Intelligent, maar 
niet te serieus. 
Wat zelfspot past 
wel in ons team”

Maartje over Marene

SENIOR:

Vanuit studentenstad Groningen kwam ze 
via Zutphen in Nijmegen terecht. Maartje 
ter Horst werkte al enige tijd als advocaat 
en curator, toen ze in 2014 werd benaderd 
om bij Dirkzwager te komen werken. Haar 
praktijk omvat meer dan het werk als 
curator. Als advocaat ondernemingsrecht 
adviseert ze ook cliënten die met faillis-
sementen (van leveranciers, afnemers of 
zichzelf) geconfronteerd worden. “Bo-
vendien staan we bestuurders bij die in 
een faillissement aansprakelijk worden 
gesteld. Daarnaast begeleiden we onder-
nemingen bij financieringen, zekerheden 
en insolventies.” Gaat Marene ook met al 
die zaken kennismaken? “Jazeker! In de 
praktijk ontdek je pas echt hoe veelzijdig 
dit werk is!”

Juristen van 
de toekomst 
Ik ben Emile Scheres (22) en ik ben momenteel 
voorzitter bij T.F.V. ‘De Smeetskring’, de fiscale 
studievereniging aan de universiteit van Tilburg. 
Hiermee ben ik nu fulltime bezig. Volgend jaar 
ga ik door met de master Fiscale Economie.

Wat ik boeiend vind aan de studie Fiscale 
Economie is economische vraagstukken in de juiste 
juridische kaders te plaatsen. Het behandelen van 
jurisprudentie vind ik daarom het interessantst. 
Daarnaast is dit bestuursjaar een boeiend topic in 
mijn studentenleven. Je leert onwijs veel nieuwe 
mensen kennen, krijgt een mooi beeld van de fiscale 
wereld en je ontwikkelt je organisatorische vaardig-
heden. Daarnaast heb je nog vele leuke activiteiten. 

De fiscalist anno 2020 heeft vaker te maken met een 
maatschappelijke opinie die tegen hem is, waardoor 
hij meer worstelt met een rechtvaardigheidsgevoel. 
Daarnaast heeft de technologische vooruitgang na-
tuurlijk ook invloed op het werk van de fiscalist en dus 
zullen we nieuwe vaardigheden moeten ontwikkelen.

Mijn doel is om een uitdagende baan in de fiscale 
advieswereld te vinden. Ik hoop in mijn toekom-
stige werk vraagstukken tegen te komen waar-
voor niet echt een standaardoplossing is, zodat 
ik daar mijn eigen invulling aan kan geven. 

Mijn tip voor Dirkzwager: Werf vooral studenten  
bij studieverenigingen en via hun activiteiten.  
Ha, ja, dit zeg ik natuurlijk met een gekleurde bril. 
Maar dit is laagdrempelig voor studenten en dankzij 
de informele sfeer kan een student zich net iets  
beter neerzetten. Sommigen voelen zich meer op  
hun gemak tijdens bijvoorbeeld een recruitment- 
diner met een glaasje wijn en lekker eten, dan 
tijdens een formeel sollicitatiegesprek.   

www.smeetskring.com

“Mijn ideale 
werkomgeving: 

collegialiteit tussen 
werknemers, leuke 

collega’s en een 
goede werksfeer. 
Uiteindelijk is het 

fiscale werk op de 
meeste plekken 

hetzelfde.” 
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Dossier

Ruim veertig groeibedrijven 
hebben dankzij de NPEX-effec-
tenbeurs hun vermogenspositie 
flink versterkt door de uitgifte 
van achtergestelde obligaties 
en certificaten van aandelen. 
“Ondernemingen en beleggers 
weten ons te vinden,” vertelt 
CCO Alan van Griethuysen. Een 
gesprek over rendement en 
risico’s, de wasstraat van NPEX 
en de rol van Dirkzwager. “Een 
logische keuze.”

“Bedrijven én beleggers 
weten ons te vinden”

NPEX-effectenbeurs voor middelgrote ondernemingen

 N PEX is opgericht in 
2008 en is de afkorting 
van Nederlandsche 
Participatie Exchange. 
NPEX is met vijftien 

medewerkers gehuisvest in een 
bescheiden kantoorunit op de 19e 
verdieping van het World Trade 
Center in Den Haag. De effecten-
beurs biedt plaats aan middelgrote 
Nederlandse ondernemingen die 
financiering zoeken door de uit-
gifte van verhandelbare (meestal) 
achtergestelde obligaties of certifi-
caten van aandelen. Het gaat door 
de bank genomen om bedrijven 

met 15 tot 250 medewerkers en een 
omzet van 5 tot 80 miljoen euro. 
In haar vijf jaar van non-bancaire 
financiering heeft NPEX voor 
ruim veertig ondernemingen in 
52 rondes meer dan 112 miljoen 
euro uit de markt gehaald.
“Banken lenen steeds minder 
scheutig geld uit aan bedrijven, mede 
door stringente wet- en regelgeving,” 
vervolgt Van Griethuysen. “Als de 
bank het welletjes vindt, kan NPEX 
uitkomst bieden in de vorm van ach-
tergestelde obligaties of certificaten 
van aandelen. Daarvoor zijn geen 
onderpand of zekerheden nodig. En 
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Dossier

ze verbeteren de balans door ver-
sterking van het eigen vermogen. De 
gemiddelde rente op zo’n obligatie 
ligt weliswaar tussen de 6% en 9%, 
maar dit is nog steeds goedkoper 
dan wanneer grote instituten ach-
tergesteld geld willen uitlenen.”

NPEX-wasstraat
NPEX is een officiële effectenbeurs 
die in het bezit is van een speciale 
Europese MTF-vergunning voor 
handelsplatforms. NPEX staat on-
der doorlopend toezicht van zowel 
De Nederlandsche Bank, de Auto-
riteit Financiële Markten (AFM) als 
de Europese Autoriteit voor effecten 
en markten (ESMA). NPEX noteert 
de genoemde effecten en kopers 
kunnen ze op hun beurt weer verko-
pen op het handelsplatform van 
NPEX. De certificaten van aandelen 
en de achtergestelde hoogrentende 
obligaties van de groeibedrijven 
zijn aantrekkelijk voor beleggers, 
hoewel ze terughoudender zijn 
in de huidige coronaperiode en 
sommige ondernemingen hun 
emissie uitstellen tot het klimaat 
verbetert. Er zijn ook bedrijven die 
hun langetermijnstrategie willen 
realiseren en een obligatie uitge-
ven. Inmiddels bezitten elfduizend 
particulieren effecten via NPEX. Ze 
kunnen vanaf € 1.000 (obligaties) 
of € 500 (aandelen) meedoen. 
Rendement en risico zijn com-
municerende vaten. Vandaar dat 
bedrijven eerst grondig en zorgvul-
dig worden gescreend. Daartoe is 
de ‘NPEX-wasstraat’ ontwikkeld. 
De naam van deze twee tot drie 
maanden durende procedure is een 
knipoog naar BOB Autowas, een 
genoteerd bedrijf van het eerste 
uur. De NPEX-wasstraat begint 
met een eerste kennismaking. 
Van Griethuysen: “Daarin zet de 
ondernemer het business- en 
toekomstplan uiteen waarvoor 
hij kapitaal zoekt. Als de eerste 
indrukken positief zijn, vragen we 
de jaarrekeningen van de afgelopen 
drie jaar, waarvan er in beginsel 
minimaal één winstgevend moet 
zijn geweest. En we vragen een 

prognosebalans. Vervolgens doet 
een door toezichthouder ESMA 
goedgekeurd onafhankelijk rating-
bureau een balansrating. Als het 
cijfer daaruit binnen onze marges 
voor aanvaardbare risico’s ligt, 
volgt er een mini due diligence. 
Een boekenonderzoek waarin de 
onderneming ook moet investeren. 
Een (opnieuw) onafhankelijk cor-
porate finance bureau controleert 
dan de cijfers, het businessplan en 
de onderneming. Uit de due dili-
gence, die redelijk diepgaat, komt 
een stoplichtenrapport dat met de 
onderneming wordt besproken.

Prospectus
Als uiteindelijk de groene, oranje 
en rode lichten met elkaar in balans 
zijn, komt een kantoor als Dirkzwa-
ger om de hoek kijken om een pros-
pectus voor beleggers te schrijven 
(zie kader). “De prospectus moet 
een helder inzicht bieden in de 
onderneming, inclusief financiële 
paragraaf, risicoparagraaf en de 
bestemming voor het opgehaalde 
geld,” benadrukt Van Griethuysen. 
“Daartoe hebben we een sjabloon 
laten ontwikkelen. Zodoende 
beslaat de prospectus rond de 
honderd pagina’s, alle in begrijpelijk 

NPEX en Dirkzwager
Dirkzwager assisteert en adviseert ven-
nootschappen die hun (achtergestelde) 
obligaties en (certificaten van) aandelen 
naar de beurs NPEX brengen bij het 
opstellen van de prospectus. Meestal 
is dit een volgens de wet (en de AFM) 
verplicht document en bij NPEX altijd 
een vereiste. De prospectus biedt beleg-
gers alle essentiële informatie over de 
onderneming en de aanbieding, zodat ze 
een afgewogen oordeel kunnen vormen 
om al dan niet te investeren. 
“Onze belangrijkste taak is om alle 
reële risico’s in kaart te brengen en op 
de juiste manier te benoemen,” vertelt 
advocaat Rob van Houts. “Daartoe voeren 
we een due diligence uit op de belang-
rijkste (financierings)contracten van de 
onderneming en de lopende verplichtin-
gen daaruit. Verder begeleiden we het 
bedrijf bij de beursgang en het vervolg 
daarop. Zo is de onderneming conform 
Europese regelgeving verplicht wezen-
lijke feiten te melden die zich voordoen 
gedurende de notering aan NPEX.”
Alle ondernemingsrechtelijke aspec-
ten die bij een uitgifte van effecten 
komen kijken, worden begeleid vanuit 
het notariaat van Dirkzwager. “Zoals 
de oprichting van een STAK (stichting 
administratiekantoor) bij het uitgeven 
van certificaten van aandelen,” geeft 
kandidaat-notaris Deline Kruitbosch als 
voorbeeld. “Kortom, we werken intensief 
samen om het gehele proces tot een 
goed einde te brengen.”

Nederlands, met zo min mogelijk 
doublures en juridische terminolo-
gie. Concepten van de prospectus 
gaan bij NPEX meerdere malen 
minutieus door de molen. Over de 
kwaliteit en begrijpelijkheid van de 
informatie krijgen we van beleg-
gers dan ook veel complimenten.” 
“Het mooie is dat we van onder-
nemers vaak horen dat dit ge-
hele proces, de wasstraat, hen 
dwingt om hun bedrijfsvoering 
nog eens nauwkeurig onder de 
loep te nemen. Daar komen ze in 
de waan van de dag zelden aan 

toe en ze leren er erg veel van.”
“Een ander voordeel is dat een no-
tering via NPEX voor de nodige pu-
bliciteit zorgt in vooral de financiële 
media. Ten slotte wordt via NPEX 
een groep ambassadeurs gecreëerd 
die het leuk vindt te investeren in 
Nederlandse ondernemingen. Mini-
maal één keer per half jaar krijgen 
de beleggers een update over ‘hun’ 
onderneming. En jaarlijks is er een 
bijeenkomst waar de ondernemer 
en de belegger elkaar in de ogen 
kijken. Vanwege corona vinden deze 
nu plaats via videoconferencing.”

Logische keuze
Dirkzwager is een van de vier kanto-
ren die voor NPEX werkt. “We willen 
dat een gespecialiseerde effecten-
advocaat zich met de prospectus 
bezighoudt. Anders duurt het te lang 
en is de kwaliteit ervan vaak beneden-
maats, zo hebben we geleerd. Boven-
dien kijken we altijd nadrukkelijk of het 
kantoor past bij de onderneming en er 
voeling mee krijgt. We hebben ook ge-
keken naar de geografische spreiding, 
zoals in het oosten van het land, waar 
we regelmatig proposities doen. Dirk-
zwager is dan een logische keuze.”  

“Als de bank het welletjes 
vindt, kan NPEX uitkomst 
bieden in de vorm van 
achtergestelde obligaties of 
certificaten van aandelen. 
Daarvoor zijn geen 
onderpand of zekerheden 
nodig.” 
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Internationaal

 “T ELFA is heel waardevol 
voor onze cliënten met 
internationale ambities of 
een internationale praktijk. 

We kunnen hen met een gerust hart 
doorverwijzen naar een collega van 
een buitenlands kantoor. En anders-
om is Dirkzwager het aanspreekpunt 
voor buitenlandse bedrijven met Ne-
derlandse ambities, die door andere 
TELFA- kantoren aan ons worden 
gekoppeld. Dit netwerk is geba-
seerd op wederzijds vertrouwen 
en weten wat de kracht en exper-
tises van de aangesloten kantoren 
zijn,” aldus de nieuwe voorzitter. 
Karen Verkerk is een geboren 
bestuurder: ze vervult diverse 

bestuursfuncties buiten kantoor en 
was voorzitter van het dagelijks be-
stuur van Dirkzwager. Met haar staat 
van dienst en de internationale focus 
in haar eigen ondernemingspraktijk, 
lag het in de lijn der verwachting 
dat Karen de aftredende voorzit-
ter, Richard Isham van het Britse 
Wedlake Bell, zou opvolgen. Karen 
Verkerk bezoekt al sinds 1995 de 
TELFA-congressen. In 2008 volgde 
ze haar collega Frans Knüppe op 
als ‘linkpartner’ (afgevaardigde) van 
kantoor Dirkzwager. De afgelopen 
vier jaar was ze al bestuurslid, en 
nu president. Het is niet de eerste 
keer dat de voorzitter van TELFA bij 
Dirkzwager vandaan komt. Frans 

Knüppe – momenteel waarnemend 
Deken van de Nederlandse Orde van 
Advocaten – bekleedde deze functie 
tot 2014. Wel is Karen Verkerk de 
eerste vrouwelijke bestuursvoorzit-
ter van TELFA, een functie die zij de 
komende twee jaar zal bekleden. 
“Het leuke van deze bestuursfunc-
tie is het internationale aspect. 
Je hebt te maken met mensen uit 
allerlei verschillende culturen en 
je moet rekening houden met de 
belangen van alle aangesloten 
kantoren. Bovendien, TELFA is niet 
één groot kantoor maar een sa-
menwerkingsverband van kantoren, 
met partners die daarnaast ook 
druk zijn met hun eigen praktijk.” 

Dit voorjaar is Karen Verkerk, notaris ondernemingsrecht, benoemd tot president van 
TELFA, het Europees netwerk van onafhankelijke advocatenkantoren. Haar streven is het 
commitment bij de aangesloten leden te versterken. Daarom vroeg zij twee jaar geleden 

Pieter Sonneveld, Head of Marketing & Business Development bij Dirkzwager, deel te nemen 
aan het marketingcomité van TELFA. “We willen bereiken dat niet alleen ‘linkpartners’, 
maar alle kantoorgenoten met een internationale focus de meerwaarde van het TELFA-

netwerk benutten en helpen te vergroten ten behoeve van onze cliënten.”

“We gaan naar  
een ‘special interest’  
gerichte aanpak”

Karen Verkerk, nieuwe bestuursvoorzitter TELFA   
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Maatwerk 
De komende jaren wil Karen  
Verkerk de betrokkenheid van de  
diverse TELFA-leden en hun 
kantoorgenoten versterken. Al-
lereerst door de congresagenda 
van de alliantie aan te passen: “We 
gaan van twee congressen naar 
één groot congres per jaar. Bij de 
driedaagse congressen bezoeken 
veel leden vaak alleen bepaalde 
programmaonderdelen in hun eigen 
vakgebied. Daarom organiseren de 
‘special interest groups’ vanaf dit 
jaar kleinere bijeenkomsten. Dat 
draait om thema’s waarbij inter-
nationaal veel interactie is tussen 
TELFA-advocaten. Dat pakken we 
low key aan: bijeenkomsten van één 
dag, in een goed bereikbare stad, 
zodat niet alleen de linkpartners van 
TELFA hier een actieve rol in kunnen 
vervullen, maar juist de advocaten 
die nauw bij het onderwerp en de 
specialisaties betrokken zijn. Dat 
vergroot het enthousiasme en er 
raken weer andere mensen betrok-
ken bij het netwerk. We gaan dus 
naar een meer maatwerk TELFA.” 

Buitenlandstages 
Begin maart was er al een eerste 
fiscale bijeenkomst in Parijs. Later 

dit jaar volgen symposia voor de 
andere ‘special interest groups’: On-
dernemingsrecht, Real Estate, Intel-
lectueel Eigendom, Financiën en tot 
slot Duurzame Energie, een nieuwe 
groep waarin Dirkzwager naar 
verwachting het voortouw neemt. 
“Natuurlijk blijven de conferenties 
van ‘Associate TELFA’ voor de 
jongere juristen bestaan. Daar-
naast willen we de jonge generatie 
stimuleren stage te lopen bij een 
ander TELFA-kantoor in bijvoorbeeld 
Frankrijk of Italië. Dat kan makkelijk 
voor echt internationale rechtsge-
bieden zoals fusies en overnames. 
Zo’n stage is ontzettend interes-
sant: je proeft de cultuur, krijgt 
andere waardes mee. Je deelt je 
kennis en leert weer van anderen.”
  
Marketingcomité
Om de marketing van TELFA 
nieuw leven in te blazen, riep 
Karen Verkerk twee jaar geleden 
de hulp in van Pieter Sonneveld. 
“Uit onderzoek bleek dat er bij de 
aangesloten kantoren veel com-
mitment was. De interactie tussen 
advocaten werd waardevol ge-
noemd en ook het onderling kennis 
delen werd onderstreept. Dus er 
was een goede basis om op voort te 
bouwen,” vertelt Pieter Sonneveld. 
“Met een comité van zeven col-
lega’s van marketingafdelingen van 
de grotere TELFA-kantoren zijn we 
gaan nadenken over het vergroten 
van de interactie en onderlinge ken-
nismaking van de kantoren. Daarop 
hebben we een kennisplatform 
ontwikkeld, waarin de afgelopen 
jaren flink is geïnvesteerd. Via dit 
platform kunnen de TELFA-collega’s 
elkaar makkelijker vinden en onder-
ling kennis delen. Daardoor kan 
bijvoorbeeld het TELFA-kantoor 
in Frankrijk heel goed ons kan-

toor presenteren aan een cliënt 
die de Nederlandse markt opgaat.” 
Karen Verkerk: “Mogelijk dat we in 
de toekomst als TELFA-partners 
aan internationale pitches kun-
nen meedoen, waar nu alleen de 
zogeheten Big Firms – de grote 
internationale advocatenkanto-
ren – op inschrijven. Maar wil je je 
positioneren als sterk internationaal 
netwerk, dan moet je elkaar ken-
nen en weten wat de kracht is van 
de andere kantoren. Daarvoor zijn 
persoonlijke ontmoetingen heel 
belangrijk, maar ook dit platform.” 

Commitment 
Het nieuwe platform is een combi-
natie van intra- en internet. Hierop 
kunnen de TELFA-specialisten bin-
nen de benoemde ‘special interest 
groups’ makkelijk en snel met elkaar 
informatie uitwisselen en kennis 
delen. Elke ‘special interest group’ 
heeft een eigen chatruimte, waardoor 
de lijnen tussen de TELFA-collega’s 
met dezelfde interesse-gebieden 
kort zijn. Pieter Sonneveld: “Nu is 
het zaak om bij alle TELFA-kantoren 
de juristen met een internationale 
scope te inspireren om dat platform 
optimaal te gaan gebruiken en te 
vullen met content. Bij Dirkzwager 
gaan we ook kijken welke speci-
alisten met welke achtergrond dit 
TELFA-platform actief kunnen gaan 
bedienen. Een selecte club gaat aan 
de slag met TELFA. Dat gaan we 
gerichter organiseren dan voorheen.” 
Karen Verkerk: “Als je je mensen 
binnen je kantoor gecommitteerd 
hebt, werkt dat veel prettiger. En 
dan niet alleen de partners, maar 
ook jongere collega’s met een 
speciale internationale interesse. 
Die hopen we ook vaker op TELFA-
congressen en bijeenkomsten 
te zien.” 

Inspirerend 
“Na zo’n TELFA- conferentie kom 
je geïnspireerd terug, maar een-
maal aan het werk zakt dat door de 
drukke praktijk weer langzaam weg,” 
vervolgt Pieter Sonneveld. “We wil-
len bereiken dat mensen die span-
ningsboog langer vasthouden. Doe 
bij terugkomst iets met die inspiratie. 
Ga even met de internationale groep 
bij elkaar zitten om de afspraken die 
je op dat congres gemaakt hebt, 
door te nemen en te bespreken. 
Hoe ga je er vervolg aan geven? 
Dat is de meerwaarde van zo’n 
bijeenkomst. En het is ook nuttig en 
waardevol voor je cliënten.” Karen 
Verkerk, hierop reagerend: “Het is 
geen fabeltje dat je de collega’s van 
buitenlandse kantoren echt per-
soonlijk kent en dat je die dan voor 

je cliënten makkelijker benadert. 
Sommige mensen ontmoet je al ja-
ren. Het worden een soort vrienden 
van je met wie je, als je in hun land 
bent, even afspreekt voor een lunch 
of diner. Het is heel bijzonder wat 
er tussen TELFA-leden ontstaat.” 

Europadekking
Tot slot wil de voorzitter zich sterk 
maken voor uitbreiding van TELFA: 
“De meeste landen zijn al lid, maar 
we hebben nog geen 100% dekking 
in Europa. Op de lijst staan onder 
andere nog de Balkanlanden, zoals 
Roemenië en Kroatië. Daar gaan we 
aan werken. Maar ook al hebben we 
niet de hele wereld gecoverd, als het 
gaat om een land buiten ons net-
werk zijn er genoeg TELFA-partners 
die je kunnen doorverwijzen naar ie-

mand, waarvan zij zeker weten dat je 
daar goed zaken mee kunt doen.”  

“TELFA is waardevol 
voor onze cliënten met 

internationale partners en 
andersom is Dirkzwager 
het aanspreekpunt voor 
buitenlandse bedrijven 

met Nederlandse 
ambities. Dit netwerk is 

gebaseerd op wederzijds 
vertrouwen en weten wat 

de kracht en expertises 
van de aangesloten 

kantoren zijn.” 

Voor grensoverschrijdende zaken is 
Dirkzwager aangesloten bij TELFA, een 
Europees samenwerkingsverband van 
advocaten- en notariskantoren. Mo-
menteel heeft de alliantie kantoren in 
26 landen, met in totaal meer dan 1000 
juristen. In elk land kan niet meer dan 
één kantoor lid zijn. Dirkzwager is het 
exclusieve lid voor Nederland.   
TELFA heeft daarnaast aansluiting met 
het Amerikaanse netwerk USLAW. 
Meer informatie: telfa.law 

Op 11 februari vond de jaarlijkse General 
Meeting in Brussel plaats. Op 10 maart is 
er speciaal voor TELFA een ‘digital trans-
formation’ workshop gehouden op het 
British Legal IT Forum in Londen. Helaas 
zijn het congres voor associates-mem-
bers in Athene (juni), het jaarcongres in 
Oslo (oktober) en de tax bijeenkomst in 
Parijs afgelast vanwege de coronacrisis. 
Op de TELFA-website (telfa.law) worden 
momenteel alle artikelen en initiatieven 
van de TELFA-members met betrekking 
tot COVID-19 gepubliceerd. Uiteraard 
gaan de contacten tussen de members 
onverminderd voort.
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Toewijding

Cindy Snelders, sinds 2012 advocaat van de sectie ondernemingsrecht, heeft als geboren en  
getogen Arnhemmer een echt geel-zwart hart. Cindy is letterlijk opgegroeid met voetbal en zet 
zich nu in als bestuurslid van de Vitesse Business Club GelreDome voor haar geliefde Vitesse.  

“Support your locals, 
juist nu”

Het geel-zwarte hart van Cindy Snelders

 “I  k stond in de kinderwagen 
al langs de lijn”, vertelt 
Cindy Snelders. “Mijn 
vader speelde jarenlang bij 

de Arnhemse amateurclub 
SML en wij waren bijna elke 
wedstrijd aanwezig.” Cindy 
leerde op haar zestiende haar 
huidige man kennen, fana-
tiek Vitesse-aanhanger en in 
bezit van een seizoenskaart. 
“Omdat hij als marinier veel 
van huis was, gebruikte ik de 
kaart geregeld om wedstrij-
den bij te wonen. Inmiddels 
support ik Vitesse bij nage-
noeg elke thuiswedstrijd.”

Informeel en warm
Dirkzwager is al sinds jaar 
en dag lid van de Vitesse 
Business Club GelreDome. “Ik 
heb de Business Club leren 
kennen als een informele, 
warme club met een heel ge-
varieerde samenstelling. Grote 
bedrijven, kleinere zelfstan-
digen, MKB… iedereen die 
geïnteresseerd is, kan stoelen 
afnemen. De Business Club 
heeft een zakelijke inslag, 
maar de verbindende factor 
is onze liefde voor voetbal in 
het algemeen en Vitesse in het 
bijzonder.” Dat Vitesse door-
gaans geen top 3-speler is, 
deert Cindy niet. “Als liefheb-
ber van Vitesse leer je omgaan 
met teleurstellingen. We 
hopen dat Vitesse komende 
jaren op Europees niveau kan 
gaan spelen, maar dan is er 
nog wel flink werk aan de win-
kel. Het hoogtepunt tot nog 
toe vond plaats in 2017, het 
jaar waarin Vitesse 125 jaar 
bestond en we voor het eerst 
de KNVB-beker wonnen.”

Harde kern van 
Dirkzwager 
Het partnership tussen 
Dirkzwager en Vitesse is door 
de jaren heen alleen maar 
sterker geworden. Dirkzwager 
adviseert Vitesse op zakelijk 
gebied en is al jaren trouwe be-
zoeker van de Business Club. 
“We kiezen daarbij voor de 
‘harde kern’ van Dirkzwager, 
omdat je niet steeds andere 
afgevaardigde kunt sturen als 
je een netwerk wilt opbouwen 
en onderhouden.” In 2017 is 
Cindy bestuurslid geworden 
van de Business Club Gelre-
Dome. “Ik zie veel voordeel in 
het netwerken in een gemoe-
delijke sfeer. Bovendien ben 
ik groot voorstander van het 
‘support your locals’ principe. 
Waarom zou je aan de Rand-
stad denken als je zaken ook 
regionaal kunt uitbesteden? 
En hoe kun je beter kennis-
maken met de ondernemers 
uit jouw regio en het nuttige 
met het aangename verenigen 
dan bij de businessclub van je 
favoriete voetbalvereniging?”   

Meer dan wedstrijden 
De bestuurders van de Busi-
ness Club denken mee met 
de aantrekkelijkheid van het 
programma, het ledenaantal 
en de sfeer. “Het bestuur be-
paalt samen met Vitesse ook 
de agenda van de Business 
Club. Er is zeker acht keer 
per jaar een netwerkevent. 
Daarnaast worden er bijeen-
komsten georganiseerd, van 
kennissessies, speeddates 
met andere leden, b-to-b 
diners tot bedrijfsbezoeken 
of buitenlandse reizen. We 

vergaderen in het GelreDome, 
bij de leden van het bestuur 
en op Papendal, Vitesse heeft 
hier een trainingscomplex en 
dat ademt ook echt de sfeer 
van de voetbalclub uit. Wat 
ik zelf heel aantrekkelijk vind, 
is dat je je relaties niet alleen 
op een spannende wedstrijd 
kunt trakteren. Je kunt ook 
een lunch voorafgaand aan 
de wedstrijd of een diner of 
borrel achteraf organiseren. 
Natuurlijk laat Dirkzwager  
ook tijdens de kennissessies 
graag van zich horen; zo 
was er onlangs een thema-
bijeenkomst over familiebe-
drijven, waar het notariaat 
van Dirkzwager haar exper-
tise heeft kunnen delen.”

De Vitesse Business Club 
GelreDome heeft nu zo’n 
300 leden en streeft naar 
een aantal van 400 leden. 
“Elke ondernemer is vrij 
om zich aan te sluiten. Het 
doel van de Business Club 
is zakelijk, maar de liefde 
voor voetbal en Vitesse is 
de verbindende factor. Je 
ontmoet mensen die echt 
wat met voetbal hebben en 
dat praat gemakkelijker, ook 
voor zakelijke doeleinden.”

Voorlopig afgelast 
Het betaalde voetbal – en 
dus ook de wedstrijden 
van Vitesse – vinden geen 
doorgang tot in ieder geval 
1 september 2020. Ook de 
activiteiten van de Vitesse 
Business Club GelreDome 
zijn voorlopig afgelast. Cindy 
wenst alle ondernemers veel 
sterkte en gezondheid.  
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Actueel

 E en slimme stad is een 
stad die gebruik maakt 
van informatietechno-
logie om maatschap-
pelijke opgaven aan te 

pakken. Overvolle vuilnisbakken? 
Een sensor in de container geeft 
een seintje als de vuilniswagen 
moet voorrijden. Onveilige situ-
aties? Slimme camera’s kunnen 
feestvermaak onderscheiden van 
uitgaansgeweld en schakelen zo 
nodig de politie in. Parkeeroverlast? 
Een app leidt automobilisten naar 
die ene lege parkeerplek. Luchtver-
vuiling of wateroverlast? Sensoren 
voorzien beheerders van betrouw-
bare data. De mogelijkheden om 
een stad of gemeente ‘slimmer’ te 
maken met behulp van sensoren en 
een simpele internetverbinding zijn 
ongekend. Van Amersfoort tot Zwol-

le en van Amsterdam tot Eindhoven 
worden ze in de praktijk gebracht. 
Het coronavirus brengt de digitali-
sering van de maatschappij in een 
stroomversnelling. Apps, sensoren 
en drones kunnen bijdragen aan de 
handhaving van de anderhalveme-
tersamenleving, door groepjes op 
straat te spotten of door zorg op af-
stand te bieden. In Breda geeft een 
druktemeter al actueel advies over 
het bezoeken van het centrum. Be-
woners kunnen een Whatsapp-be-
richt naar een speciaal nummer stu-
ren en krijgen dan automatisch een 
bericht terug dat aangeeft hoe druk 
het winkelgebied is. Dat doet de toe-
passing op basis van onder andere 
camerabeelden, sensoren, registra-
tie van drukte in parkeergarages en 
fysiek toezicht in de binnenstad.
De verwachting is dat er steeds 

meer slimme toepassingen zullen 
opduiken in de buitenruimte, die 
data verzamelen over de omgeving. 
Daarmee is de slimme stad een on-
derwerp dat iedereen aangaat. Wat 
vinden we acceptabel? Waar voelen 
we ons onprettig bij? Hoe waarbor-
gen we de privacy en veiligheid van 
de inwoners van de slimme stad?

Estafettemodel 
Het zijn vraagstukken waar Dirk 
van Brederode zich dagelijks mee 
bezighoudt. Als programmamanager 
Smart Society bij de Vereniging van 
Nederlandse Gemeenten (VNG) ziet 
hij dat er nogal wat misverstanden 
bestaan over de digitale transfor-
matie in het publieke domein. “We 
denken bij innovatie al snel aan 
start-ups,” zegt hij. “Jeff Bezos 
begint in zijn garage een bedrijfje 

In een écht slimme  
samenleving gaan  

datagebruik en publieke  
waarden hand in hand

Digitalisering biedt nieuwe mogelijkheden om maatschappelijke problemen aan te  
pakken. Maar met die mogelijkheden ontstaan nieuwe vraagstukken. Willen we slimme 

camera’s in de stad die controleren of we genoeg afstand houden? Waar gaan de data heen 
en wie kan erbij? Gemeenten nemen met hun inwoners de regie over de slimme stad.

“Bij smart cities 
is sprake van een 

estafettemodel. 
Iedereen ontwikkelt 
een onderdeeltje in 

een lange keten van 
kleine succesjes en 

leermomenten.”
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dat hij Amazon noemt, hij bezorgt 
zelf pakjes en groeit op den duur uit 
tot de rijkste man op aarde. In de 
samenwerking tussen overheden, 
het bedrijfsleven en kennisinstel-
lingen gaat het er heel anders aan 
toe. Daar is eerder sprake van een 
estafettemodel. Iedereen ontwik-
kelt een onderdeeltje en geeft het 
stokje dan over aan de volgende 
speler, in een lange keten van kleine 
succesjes en leermomenten.”
Neem de modulaire lichtmast 
CENT-R, die in Rotterdam werd 
ontwikkeld. De CENT-R kan worden 
uitgerust met allerlei verschillende 
slimme toepassingen en kan door 
het modulaire ontwerp continu 
worden aangepast aan technolo-
gische innovaties en veranderende 
behoeften. Denk aan elektrisch 
laden, het omzetten van continu 
naar gelijkspanning netwerk, 5G, 
camera’s, verlichting en sensoren 
die bijvoorbeeld de luchtkwali-
teit en geluidsoverlast meten. 
“Als het project CENT-R in Rotter-
dam slaagt, kunnen ze in de eigen 
gemeente met de uitrol beginnen, 

de lessen verwerken en implemen-
teren. Maar het is niet de verant-
woordelijkheid of het belang van de 
gemeente om dat ook voor de rest 
van Nederland te doen,” zegt Van 
Brederode. “De gemeente Rot-
terdam moet het stokje (hun kennis 
en producten) als het ware kunnen 
doorgeven aan een nieuwe club. De 
VNG werkt samen met het bedrijfs-
leven en kennisinstellingen om het 
stokje over te nemen. Opschalen 
is ingewikkeld, want wat in Rot-
terdam werkt, werkt niet zomaar 
in elke andere gemeente. Kleine 
gemeenten en buitengebieden 
hebben andere wensen als het gaat 
om de digitalisering van de buiten-
ruimte. En wat je op nationaal niveau 
oppakt, kun je niet makkelijk even 
op Europees niveau overnemen.”
Enerzijds zitten er technische uit-
dagingen aan een modulaire mast 
zoals CENT-R. Het moet veilig en 
betrouwbaar zijn en er aantrek-
kelijk uitzien. Anderzijds zijn er 
ethische kwesties aan verbonden. 
Van Brederode: “Vraag niet aan 
de techneut om de ethische kwes-
ties te tackelen. Die horen thuis 
bij de inwoners, het college en de 
gemeenteraad. Welke consequen-
ties heeft zo’n lichtmast voor het 
gevoel van veiligheid? Hoe willen 
we dat er wordt omgegaan met de 
datastromen die erin lopen? Dat 
gesprek moeten we samen voeren.” 

Drie modellen
Heel grof ingedeeld zijn er drie 
manieren waarop een slimme 
stad kan omgaan met data. In het 
Chinese model wordt onder meer 
veel cameratoezicht ingezet voor 
de handhaving van verkeersregels. 
Loop je door rood, dan kan de 
overheid met behulp van gezichts-
herkenningssoftware achterhalen 

wie je bent, krijg je een bekeuring 
in je mail én wordt de boete meteen 
van je rekening afgeschreven. Een 
tweede model is het Amerikaanse, 
dat redeneert vanuit bedrijven die 
hun geld verdienen met het ver-
zamelen en verkopen van data 
van bewoners om ze adverten-
ties te kunnen voorschotelen. 
Van Brederode: “Nederlanders en 
Europeanen zijn over het algemeen 
niet te spreken over deze modellen. 
En dus zoeken we hier naar een al-
ternatief, waarin onze maatschappe-
lijke waarden worden geborgd in de 
omgang met technologie. In een es-
tafetteloop ligt de verantwoordelijk-
heid van de volledige wedstrijd niet 
bij één persoon. Volgens dit model 
van innovatie is een slimme stad niet 
zozeer een stad die het nieuwste 
snufje heeft gekocht en opgehan-
gen, maar een stad die dit proces 
begrijpt en die alle onderdelen ervan 
beheerst en meeneemt: de politiek, 
bewoners, technische organisatie 
en het samenwerken in de regio.” 
De coronacrisis vergroot de behoef-
te aan slimme oplossingen. “Voor 
Smart Society betekent dit schake-
len: de partners richten zich volledig 
op de aanpak en langetermijneffec-
ten van het coronavirus,” zegt Van 
Brederode. Hij is zich bewust van de 
risico’s die dat met zich meebrengt. 
“Gemeenten pakken de regie en 
voorkomen dat al onze waarden 
in de snelheid overboord gaan. Ze 
zorgen dat waarden als privacy 
en autonomie bij de ontwikkeling 
van slimme nieuwe toepassingen 
niet uit het oog worden verloren.”

Modelovereenkomst 
slimme toepassingen
Nederlandse gemeenten zijn niet 
naïef als het gaat om de slimme 
stad, benadrukt hij. ‘’Ze hebben 

zeker oog voor de spanningen die 
de slimme stad met zich meebrengt. 
Wij willen ervoor zorgen dat wat 
wordt gerealiseerd ook daadwerke-
lijk bijdraagt aan onze maatschap-
pij en daardoor ook gedragen is.” 
Gemeenten hebben daarvoor 
verschillende instrumenten 
tot hun beschikking, waaron-
der hun inkoopvoorwaarden. 
“Als een gemeente een digitale 
toepassing aanschaft en een kleine 
bepaling in het contract over het 
hoofd ziet, dan kan het zomaar 
gebeuren dat de leverancier van 
de toepassing allerlei data gaat 
verzamelen, die de gemeente moet 
terugkopen,” zegt Van Brederode. 
Om dergelijke situaties te voor-
komen, stelde de VNG samen 
met onder andere Dirkzwager 

Opschaling van digitalisering op de 
Europese manier 
Een van de speerpunten voor de Euro-
pese Commissie in de komende zeven 
jaar is digitalisering, om te borgen dat 
Europa technologische soevereiniteit 
bereikt ten opzichte van grootmachten 
als China en de Verenigde Staten. Een 
grote uitdaging is de opschaling van 
digitalisering op een manier waarop de 
kwaliteit van leven centraal staat. Daarom 
is recentelijk de Europese verklaring 
‘Joint, Boost, Sustain’ opgesteld, over de 
digitale transformatie in Europese ste-
den. De ambitie is om Europese digitale 
oplossingen te bieden aan 300 miljoen 
Europeanen. Meer info: www.living-in.eu

de ‘modelovereenkomst slimme 
toepassingen’ op. Als gemeen-
ten deze standaardbepalingen 
toepassen, al dan niet met lokale 
aanpassingen, kunnen ze er zeker 
van zijn dat publieke waarden 
in de basis worden geborgd.

Principes voor de  
slimme samenleving
Een ander ‘estafettestokje’ zijn de 
Principes voor de Digitale Samen-
leving, ontwikkeld door Amsterdam 
en Eindhoven. Deze steden stelden 
principes op over het verzamelen 
en delen van data in de buiten-
ruimte. De VNG hielp vervolgens 
bij het veralgemeniseren van de 
principes, zodat ze voor alle ge-
meenten zouden kunnen gelden. 
Van Brederode: “Er staat bijvoor-

beeld in dat het verzamelen van 
data in de buitenruimte ten dienste 
moet staan van het maatschappelijk 
belang. Dit lijkt een open deur, maar 
het heeft effect op het soort busi-
nessmodellen waarmee bedrijven 
kunnen aankloppen bij gemeen-
ten. Wil je alleen data verzamelen 
om advertenties te verkopen, dan 
ben je aan het verkeerde adres. 
Zo nemen de gemeenten de regie 
over wat we acceptabel vinden.” 
Bedrijven zijn volgens hem blij 
met de Principes voor de Digitale 
Samenleving. “Het alternatief is dat 
elke gemeente zijn eigen afweging 
probeert te maken over dit soort 
complexe zaken, waardoor leveran-
ciers 355 verschillende modellen 
zouden moeten introduceren om 
iets van de grond te krijgen.”  
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We Arnhem, chapter II 

Samenwerking, veerkracht 
en vastberadenheid 

De dansfilm We Arnhem – een productie als eerbetoon aan de stad Arnhem –  
heeft begin dit jaar een vervolg gekregen. De makers/choreografen Alberto 
Villanueva en Jurriën Schobben, beiden dansers bij Introdans, legden voor 
deze tweede film de lat aanzienlijk hoger. “Bigger and better, met nóg meer 

locaties en nóg meer creatieve professionals uit de stad.”Ja, dan kom je  
vanzelfsprekend uit bij Het Gelders Orkest en Toneelgroep Oostpool.  

En – iets minder vanzelfsprekend – bij de zeearend van Vitesse. 

Partner in MVO

“ We wilden een heel andere 
kant van Arnhem laten zien, 
de rauwere kant. De stad 
is heel vaak verwoest. Na 
de Tweede Wereldoorlog 
hebben de bakker en de 
accountant samen de stad 
weer opgebouwd .”   

 “Deze film moest nog ambiti-
euzer worden, dus hebben 
we zo hoog mogelijk inge-
stoken. Dan zouden we wel 

zien of dat allemaal ging lukken. We 
hadden zes filmlocaties, vijf dansers 
van Introdans, de muziek en strijkers 
van Het Gelders Orkest, een gedicht 
en een actrice van Oostpool en 
dan nog de arend. En toen dat alles 
lukte, voelde dat echt fantastisch.”  

Alberto Villaneuva (Reus, Spanje) 
en Jurriën Schobben (Landgraaf) 
kwamen naar Arnhem voor een car-
rière bij Introdans. En ze wonen er 
nog steeds, de een acht, de ander 
tien jaar. Zij vereren de stad nu met 
een tweede dansfilm. Wat maakt 
Arnhem voor hen zo bijzonder?     
“We volgden dansopleidingen in 
grote steden als Stuttgart en Ma-
drid, dan denk je naar een ‘kleine’ 
stad te verhuizen. Maar hoe langer 
je hier woont, hoe beter je ziet wat 
voor ongelooflijk mooie dingen hier 
worden gemaakt. Dans, muziek, 
mode. Het is uniek dat in Arnhem 

al die grote culturele instellingen 
bijeen zitten: Toneelgroep Oostpool, 
Het Gelders Orkest en Introdans. 
Arnhem heeft bovendien de drive 
om zich te blijven ontwikkelen. Het 
is fijn om als artiest in zo’n inspire-
rende omgeving te mogen werken. 
Daarbij is het een hele mooie stad. 
Met deze films laten we zien: kijk 
wat voor moois je kunt maken, als 
je dat alles bij elkaar brengt.” 

Verwoesting en veerkracht 
Bij deel 1 was een dansfilm maken 
nog compleet nieuw voor Alberto 
en Jurriën, dus besloten ze op safe 
te spelen. “Die film had de sfeer van 
een romantische parfumreclame. In 
deel 2 durven we meer. We wilden 
een heel andere kant van Arnhem 
laten zien, de rauwere kant. De 
stad is heel vaak verwoest. Na de 
Tweede Wereldoorlog hebben, zeg 
maar, de bakker en de accountant 
samen de stad weer opgebouwd. 
Die samenwerking, die veerkracht 
en vastberadenheid zijn de kern-
woorden van deze nieuwe productie. 

Dat juist nu ook ‘75 jaar Vrijheid’ 
wordt herdacht is puur toeval, maar 
het valt wel heel mooi samen.”
Ook voor deze film duurden de voor-
bereidingen ongeveer een jaar.  
Want naast dit alles zijn zij zes  
dagen in de week als danser aan  
het werk. “Na de eerste film was  
het idee voor deel 2 al duidelijk.  

Dat gaat bij ons heel natuurlijk, 
van het ene idee komt het andere. 
We hoeven niet nachtenlang te 
brainstormen.” Nog vóór de zomer 
van 2019 voerden ze gesprek-
ken met de coproductiepartners: 
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maakt mensen echt trots op  
Arnhem.” Tijdens een speciale  
presentatie in januari – en tijdens  
de Arnhemse Uitnacht meerdere 
keren – is de film op groot scherm  
in Focus Filmtheater vertoond.  
De choreografen hopen dat ze  
hun productie dit jaar nog vaker  
op groot doek kunnen vertonen, 
want dan komt deze toch het  
meest tot zijn recht. “We benaderen 
filmfestivals en zijn in gesprek  
met Made in Arnhem.”  
En nu kijkt iedereen uit naar deel 3. 
“Ja, dat willen we heel graag maken. 
Na de romantische en de rauwe 
kant van Arnhem, hebben we een 
heel ander aspect van de stad in 
gedachten, namelijk… Nee, wacht, 
dat gaan we nog niet zeggen. We 
zijn al wel met de creatieve invul-
ling bezig. Maar voor deel 3 is weer 
geld nodig en sponsors. Dirkzwager 
is al aan boord! Nieuwe sponsors 
zijn natuurlijk altijd welkom, en we 
zijn inmiddels een crowdfundings-
actie gestart. We hopen weer te 
kunnen werken met dansers van 

Introdans, want qua niveau wil-
len we geen stapje terug doen. Het 
zal voor ons nog wel moeilijk zijn 
om deel 2 te overtreffen, want we 
zijn trots op deze film, toch?”  

De film gaat nog meer leven als  
je ook naar The making of kijkt:   
https://youtu.be/bPi567OWhR4.
De film zelf staat achter deze  
documentaire.

De film is geselecteerd om te wor-
den vertoond op het Screen Dance 
International Filmfestival in Detroit, 
zie: screendanceinternational.com. 

Voor de crowdfundingsactie, zie: 
voordekunst.nl/projecten/10395-
wearnhem-the-final-chapter-1.

Fotografie: Mathieu Di Scala

“We informeerden héél voorzichtig 
bij Het Gelders Orkest. Bleek dat 
zij al na deel 1 hadden gezegd: 
‘Prachtig, maar de volgende 
keer willen we er wel bij zijn.’”

Kunstzinnige locaties   
Gaandeweg ontdekten ze in de  
stad steeds meer locaties die bij 
het thema pasten en op kunstzin-
nige wijze de choreografie konden 
versterken. Die plekken vonden  
ze in het Stadhuis, het Huis der  
Provincie, het Kröller-Müller  
Museum, het nieuwe station,  
Arnhems Buiten en het Gelredome. 
Daarmee maakten ze het zichzelf 
niet gemakkelijk. De hele crew van 
zo’n 25 mensen moest in totaal 
vijf draaidagen naar zes locaties. 
Daarbij stond er ook nog een ijzige 
novemberwind die de buitenopna-
mes niet aantrekkelijk maakten.  
‘Wat een misère’, roept Jurriën 
in The making of-productie van 
Omroep Gelderland. Hadden ze 
niet beter in de zomer kunnen 
draaien? “Zeker, maar dit was geen 
vrije keuze. We kregen van Intro-
dans vijf dagen met de dansers. 
Daarmee waren we ontzettend blij 
en natuurlijk moet je dan rekening 
houden met hun roosters. We heb-
ben wel heel goed voor de dansers 
gezorgd, hoor. We hadden heaters, 
heel veel warme dekens en de 
nodige vitamientjes. Maar buiten 
filmen in november, nooit meer!” 

Spannend en hectisch 
Wel een vrije keuze was het wer-
ken met de Amerikaanse zeearend 
Hertog II, de levende mascotte van 
Vitesse die vóór elke thuiswedstrijd 
door het Gelredome vliegt. Een 
idee van Alberto: “We zochten nog 
naar een verbindend element van 
alle losse shots, iets cinematogra-
fisch. Ik zag ergens het wapen van 
Arnhem met daarin de arend, zo 
kwam ik op Hertog. De arend heeft 
vanuit de lucht een overview. Net als 
de actrice die tijdens haar mono-
loog over de dansers heenkijkt; zij 
hebben min of meer dezelfde rol.”  
Bijna was de vogel gecanceld. De 
kou, een opname met dansers én 
actrice én een immense roofvogel; 
het leek Jurriën allemaal wat veel. 
Alberto wist hem te overtuigen met 
een filmpje van een opvliegende uil. 
En zo werd de arend het allereerste 
shot. Met gracieuze vleugelslagen 
vliegt het enorme beest recht op de 
camera af. “Dat lukte alleen door 
een stuk vlees boven het hoofd 

van de cameraman te houden! De 
hele crew bleef doodstil toekij-
ken. En ja, na vijf minuten steeg 
hij eindelijk op. Zenuwslopend!” 

Design 
“Vijf draaidagen was aan de krappe 
kant. Gelukkig hebben we veel 
geleerd van deel 1, vooral dat 
we heel strak moesten plannen.” 
Desondanks werd het nog span-
nend vanwege een kleine tegenval-
ler: “De ontwerpen die designer 
Zyanya Keizer voor de film maakte 
waren prachtig, maar de transpa-
rante jurkjes scheurden tijdens het 
dansen. Dus daar moest op het 
laatste nippertje de schaar in. Ja, 
die draaidagen waren hectisch, 
maar de meeste uren zitten toch in 
de voorbereidingen. En na het filmen 
komt dan nog de montage. We heb-
ben in één week zeker veertig uur 
met de cameraman op zijn zolder-
kamer gezeten. Naast ons gewone 
werk. Er komt heel wat kijken bij zo’n 
productie. Gelukkig hebben we een 

fantastisch team, allemaal profes-
sionals waar we op allerlei gebieden 
ook nog veel van kunnen leren.”

Trots op Arnhem 
De première van de film vond plaats 
tijdens de Nieuwjaarsreceptie van 
de gemeente in de Eusebiuskerk. 
“Mensen waren verrast dat we met 
dans, theater en muziek weer iets 
heel nieuws hadden gemaakt.  
Sommigen zeiden ook dat ze door 
de film anders naar deze locaties  
in de stad gingen kijken. De film  

“Sommigen zeggen dat  
ze door de film anders  

naar deze locaties in de  
stad gaan kijken. De film 
maakt mensen echt trots  

op Arnhem.” 
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Waarvan Akte

 “F iscaal- en civielrecht heb-
ben enorm veel raakvlak-
ken. Wanneer een DGA bij 
Dirkzwager zijn huwelijkse 
voorwaarden wil laten re-

gelen en een testament wil laten op-
maken, speelt ook de fiscaliteit een 
grote rol. De inrichting daarvan heeft 
vrijwel altijd invloed op de uiteindelij-
ke gevolgen voor de belastingheffing 
bij bijvoorbeeld een scheiding of een 
overlijden. De belasting zal moe-
ten worden gefinancierd wat weer 
invloed kan hebben op de financiële 
positie van de persoonlijke holding 
en de onderliggende bedrijven.” 
Aan het woord zijn fiscaal jurist Lex 

van Noordenburg en Ineke 
Meuwese, toegevoegd notaris  
Personen- en familierecht. Hun 
teams werken geïntegreerd  
samen, vaak aangevuld met col-
lega’s van Ondernemingsrecht.
Ineke Meuwese: “We vullen elkaar 
aan en je kunt samen sparren over 
bepaalde kwesties. Sinds Dirkzwa-
ger een eigen fiscaal team heeft, 
kan ik tegen cliënten zeggen: ik kan 
dit samen met mijn fiscale col-
lega’s uitstekend voor u regelen. 
En de fiscaal adviseurs schake-
len de collega’s van Familie- en 
ondernemingsrecht in. Daarmee 
ontzorg je de cliënt. Die hoeft niet 

nog eens naar een ander kantoor 
om bepaalde zaken te regelen.”  
Lex van Noordenburg: “Samen  
overzien we het juridische en  
fiscale spectrum van de DGA en  
zijn onderneming en van familie-
bedrijven. Door onze geïntegreerde 
aanpak proberen we te komen 
tot een zo optimaal mogelijke 
oplossing die bij de cliënt past. 
Want die nemen we als uitgangs-
punt; fiscaliteit is heel belangrijk, 
maar niet altijd leidend.” 

Levensloop DGA 
Dat hun rechtsgebieden sterk 
verstrengeld zijn, illustreren de 

Voor DGA’s en familiebedrijven liggen zakelijk en privé heel dicht bij elkaar, zeker ook juridisch 
gezien. Niet alleen de vennootschapsstructuur moet op orde zijn, maar ook de huwelijkse of samen-
levingsvoorwaarden en het (levens)testament. Een en ander moet fiscaal zo optimaal mogelijk zijn 

ingericht, omdat de gemaakte afspraken grote financiële invloed kunnen hebben op de familie en de 
continuïteit van de onderneming. Dirkzwager biedt voor deze ondernemers de ideale situatie: zodra 
de notaris zich over deze aangelegenheden van de ondernemer buigt, kan de fiscalist gaan meeden-

ken over verstandige en slimme oplossingen, en andersom. Eventueel nog samen met een collega van 
een ander rechtsgebied. Deze geïntegreerde aanpak biedt oplossingen die bij de cliënt passen. Een 

werkwijze die de cliënt nog verder ontzorgt. 

Geïntegreerde  
aanpak van notarissen  

en fiscalisten

Voor directeur-grootaandeelhouders (DGA’s) en familiebedrijven 

“ Samen overzien we het 
juridische en fiscale 
spectrum van de DGA 
en zijn onderneming en 
van familiebedrijven. 
We proberen te komen 
tot een zo optimaal 
mogelijke oplossing die 
bij de cliënt past.” 
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juristen aan de hand van een 
voorbeeld: de levensloop van een 
DGA en zijn familie. In dit geval 
is dat uit praktische overwegin-
gen een man (‘hij‘ en ‘zijn’), maar 
het kan natuurlijk evengoed een 
vrouwelijke ondernemer zijn. 

Start bedrijf en huwelijk 
Een jonge ondernemer is net een 
bedrijf gestart: hij heeft een per-
soonlijke holding waaronder meer-
dere vennootschappen hangen. Hij 
gaat trouwen en klopt bij Dirkzwager 
aan voor huwelijkse voorwaarden 
en een testament. “Dan moet je 
goed nadenken over hoe je die 
gaat inrichten. Bij de beperking van 
risico’s in de privésfeer of regulering 
van de gevolgen van echtscheiding 
of overlijden speelt de inhoud van 
huwelijkse voorwaarden en het 
testament voor de ondernemer een 
enorm belangrijke rol. Hoe kun je 
die fiscaal optimaliseren, zodanig 
dat als er iets gebeurt – scheiding 
of overlijden – de belastinghef-
fing zo minimaal mogelijk is?” 

Groeiend bedrijf  
De DGA bouwt zijn onderneming 
verder uit. Hij heeft inmiddels flink 
wat vermogen in zijn persoonlijke 
holding – zijn spaarpot – en wil daar 
iets mee doen. “Als dat vermogen 
uit alleen maar beleggingen bestaat, 
dan is bij schenking of overlijden niet 
alleen inkomstenbelasting maar ook 
schenk- of erfbelasting verschuldigd. 
Soms kan de samenstelling van het 
vermogen of de organisatiestruc-
tuur zodanig worden aangepast, dat 
toepassing van fiscale vrijstellingen 
of doorschuiffaciliteiten mogelijk is. 
Bij schenking of overlijden is dan 
veel minder belasting verschuldigd. 
Dit spreekt DGA’s meestal wel aan.” 
Vaak wil de DGA die al wat vermo-

gen in privé heeft opgebouwd, iets 
aan zijn kinderen schenken. “Dan 
gaan we samen met de cliënt kijken 
naar een schenkingsplan: hoe geef 
je die schenking vorm, civielrechte-
lijk maar ook fiscaal? Dus ook hier 
bekijken we: hoe kun je die schen-
king zo optimaal mogelijk inkleden 
naar de wensen van de cliënt? 
Misschien kunnen we de kinderen 
alvast mee laten participeren in het 
bedrijf om inkomsten- en erfbelas-
ting in de toekomst te besparen”.

Volgende generatie
Voor veel DGA’s is een bedrijfs- 
opvolging door een of meerdere 
kinderen na hun pensioen of bij 
overlijden een belangrijk doel.  
“Door onze geïntegreerde civiel-
rechtelijke en fiscale aanpak kun-
nen we samen met de DGA en de 
familie vroegtijdig voorsorteren op 
die bedrijfsopvolging. Huwelijkse 
voorwaarden, testamenten en de 
structurering van de onderneming 
spelen hier een belangrijke rol om  
zo optimaal mogelijk gebruik te  
kunnen maken van fiscale be-
drijfsopvolgingsfaciliteiten, 
waardoor minder belasting is 
verschuldigd. Dat geldt ook voor 
de bedrijfsopvolgers zelf.”

Familiebedrijf 
Het bedrijf groeit uit tot een echte fa-
milieonderneming. Meerdere kinde-
ren zijn in het bedrijf gestapt. Hoog-
ste tijd om regels voor het bedrijf op 
te tekenen in een familiestatuut. “Dat 
is de governance of gedragscode 
waarin je afspraken vastlegt over hoe 
je omgaat met familieomstandighe-
den in relatie tot het bedrijf. Mag een 
familielid aandeelhouder zijn zonder 
werknemer te zijn? Wat moet er ge-
beuren bij huwelijk, echtscheiding of 
overlijden van een familielid? Hoe ga 
je om met een tegenstrijdig belang? 
Mag een directeur van buiten de 
familie aandelen hebben? Dat leg je 
vast in een familiestatuut waar ook 
huwelijkse voorwaarden en (levens)
testament onderdeel van uitmaken. 
Het hele pakket moet juridisch en fis-
caal goed op elkaar zijn afgestemd.” 

Verkoop onderneming 
Dan besluit de DGA zijn onderne-
ming te verkopen. Daardoor komt er 
ineens veel geld binnen in zijn per-
soonlijke holding. Stel hij ontvangt 
25 miljoen euro voor het bedrijf. 
Dan kan de DGA nog niet tevreden 
achteroverleunen: “Na zo’n verkoop 
verandert de hele situatie. Wat wil 
de DGA met het vermogen gaan 
doen? Herinvesteren of overdracht 
naar de volgende generatie? We 
denken samen met de DGA en de 
familie na over de structurering 
van nieuwe investeringen of een 
fiscaal optimaal schenkingsplan. 
Een belangrijk moment om opnieuw 
naar de huwelijkse voorwaarden 
en het testament te kijken.”

Webinars zomer 2020 
 
In verband met het coronavirus zijn voorlopig  
alle fysieke seminars en andere events van  
Dirkzwager afgelast. Sommige seminars en  
workshops zijn uitgesteld, andere worden  
aangeboden in de vorm van een juridisch  
inhoudelijk webinar.

Hierbij een overzicht van de thans bekende  
webinars in de komende periode: 

DINSDAG 9 JUNI
12:30 - 13:30 UUR
Webinar:
Circulair aanbesteden

DONDERDAG 18 JUNI
14:30 - 15:30 UUR
Webinar:
Cybersecurity en business continuity in  
coronatijd

DINSDAG 23 JUNI
12:30 - 13:30 UUR
Webinar:
Aanbesteden in het sociaal domein

WOENSDAG 24 JUNI
14.00 UUR - 15:00 UUR
Webinar:
Wet aanvullende bepalingen verwerking  
persoonsgegevens in de zorg per 1 juli

DINSDAG 30 JUNI
14:00 - 15:30 UUR
Webinar:
Research & Development samenwerkingen  
tussen Zorg en Tech 

We hebben volop nieuwe webinars in  
ontwikkeling voor de komende periode.  
Om op de hoogte blijven van het meest recente 
aanbod, kunt u kijken op onze eventpagina:  
dirkzwager.nl/events.

Aanmelden?
Klik op de website op de ‘aanmeldbutton’.  
Deelname is kosteloos en staat open voor alle 
geïnteresseerden.

Terugkijken
Op aanvraag kunt u de webinars terugkijken. 
Aanvragen via marketing@dirkzwager.nl.

De persoonlijke holding bv moet 
een jaarrekening publiceren, dus 
voor de buitenwereld is het vermo-
gen zichtbaar. “Dat kan gevolgen 
hebben voor de persoonlijke veilig-
heid van de DGA en zijn familie.  
Ook kunnen gesprekken met  
investeerders anders verlopen als  
de vermogenspositie bekend is.  
Met de DGA bespreken we mo-
gelijkheden van privacybescher-
ming. In de uitvoering zorgen 
we ervoor dat het vermogen dat 
in zijn bv zit, niet extern zicht-
baar is maar wel transparant 
blijft voor de bepaalde instan-
ties, zoals de Belastingdienst.”

Regelmatig toetsen 
Het is duidelijk: huwelijkse  
voorwaarden en (levens)testament 
zijn belangrijke instrumenten  
voor de DGA en het familiebedrijf. 
En daarom, adviseren beide  
juristen, doen ondernemers er  
goed aan alles regelmatig opnieuw 
te laten toetsen. “Door wetswij-
zigingen kan de situatie veran-
deren, maar ook in het bedrijf of 
de familieomstandigheden kan 
er iets veranderd zijn. Vaak is het 
verstandig bijtijds voor te sorteren 
op aankomende veranderingen 
in de organisatie, een bedrijfsop-
volging of een verkoop van het 
bedrijf aan derden. Hiermee is te 
voorkomen dat zaken juridisch en 
fiscaal achteraf niet goed geregeld 
blijken te zijn.  De (kandidaat-)
notarissen en fiscalisten staan klaar 
om DGA’s en familiebedrijven op 
geïntegreerde wijze van juridisch 
en fiscaal advies te voorzien. 
Meer informatie of een afspraak ma-
ken? Kijk op dirkzwager.nl bij de ex-
pertises Personen- en familierecht, 
Fiscaal advies en Ondernemings-
recht en vennootschapsrecht.  

“ We vullen elkaar aan en  
je kunt samen sparren  
over bepaalde kwesties.” 
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In Casu

De nieuwe algemeen  
deken van de Nederland-
se Orde van Advocaten  
is afkomstig uit de gele-
dingen van Dirkzwager. 
Advocaat ondernemings-
recht Frans Knüppe is 
op 26 maart j.l. benoemd 
tot algemeen deken. 
Tussen 2005 en 2008 
was Frans Knüppe deken 
in het arrondissement 
Arnhem en de laatste 
jaren was hij als be-
stuurslid verbonden aan 
de Nederlandse Orde. 
De advocaat, die ruim 
veertig jaar bij Dirkzwager 
werkte, legde eind 2018 
zijn functie als senior 
partner neer. Sindsdien 
heeft hij een adviserende 
rol binnen het kantoor.

Dirkzwager neemt afscheid van bestuurder Cécile Schobben die in haar 
woonplaats Amsterdam bij Stibbe de functie van COO heeft aanvaard. 
De komende maanden zal duidelijk worden wat de nieuwe bestuurs-
samenstelling wordt. Daarover meer in een volgende Samenspraak.

Bestuurswisseling

Frans Knüppe  
benoemd tot deken 

In de nieuwe rankings voor 2020 van 
The Legal 500 Europe, Middle East & 
Africa is Dirkzwager legal & tax met 
maar liefst zeven advocaten vertegen-
woordigd in drie rechtsgebieden. The 
Legal 500 is wereldwijd een toonaan-
gevende gids op gebied van juridische 
dienstverlening. Jaarlijks vindt een 
nieuwe ranking plaats op basis van 
onafhankelijk onderzoek in de markt, 
feedback van cliënten, juridische 
adviseurs en inzendingen van advoca-
tenkantoren. In de categorie Insurance 
(ranking Tier 2) staan Daan Baas, Harry 
Kruitwagen, Joost Bindels en René Wil-
denburg vermeld. Voor Industry focus 
Ernst-Jan van de Pas en Koen Christi-
anen (ranking Tier 4). Claudia van der 
Most ten slotte staat met een ranking 
tier 7 in de categorie Commercial, 
corporate and M&A. 

Een citaat uit een van de vele ingezon-
den reviews: “Dirkzwager is  unique in 
how they practice law. They are friendly, 
easy to contact and have all the know-
ledge I need. And no matter what I want, 
there is always time for me as a customer.” 

Dirkzwager is haar cliënten en relaties 
dankbaar voor alle mooie reviews en 
positieve aanbevelingen. 

Meer reviews en informatie vindt u op: 
TheLegal500.com. 

Docent Middelzwaar Letsel
OSR Juridische Opleidingen heeft advocaat aansprakelijkheid, schade 
en verzekering René Wildenburg gevraagd hun docententeam te 
komen versterken. Sinds januari dit jaar werkt de advocaat mee aan de 
opleiding Middelzwaar Letsel. Dit is een cursus van negen dagen voor 
ervaren medewerkers van verzekeringsmaatschappijen en experti-
sebureaus. René Wildenburg verzorgt binnen deze cursus een aantal 
keren per jaar het onderdeel ‘Verlies aan verdienvermogen’. Wilden-
burg was al verbonden als docent/redacteur aan andere opleidingen, 
waaronder NIBE-SVV (opleidingen voor financiële professionals).

Ranking 
The Legal 500 

Drieluik Massaschade 
en Verzekering 
In de Samenspraak van december 
2019 stond een artikel over de Ex-
pertise Massaschade & Verzekering 
(pagina 12). Heeft dit uw interesse 
gewekt? Dan kunt u hierover meer 
lezen in de Beursbengel, het vakblad 
voor de verzekeringsbranche. Leden 
van het expertiseteam Massaschade 
& Verzekering hebben hierin een 
drieluik gepubliceerd, over de nieuwe 
ontwikkelingen rondom het collectief 
vorderen van schade. Het eerste arti-

kel behandelt het ‘Collectief schikken 
van massaschade, het tweede ‘Col-
lectief schadevergoeding vorderen bij 
massaschade’ en in de derde bijdrage 
komt ‘Verzekeren van massaschade’ 
aan bod. De artikelen verschenen in 
de oktober-, november- en decembe-
reditie van 2019 van de Beursbengel.
Zie voor de artikelen van dit 
drieluik: platform-flink.nl/de-
beursbengel-alle-edities. 

Een mooi cadeautje van 
Het Gelders Orkest: een 

livestream miniconcert ter ere van 
de traditionele ‘Dirkzwagerdag’ 
eind april. Vanwege de corona-
maatregelen kon deze dag niet als 
andere jaren worden ingevuld. Het 
orkest dat door Dirkzwager als 
cultuurpartner wordt gesponsord, 
kwam voor deze gelegenheid met 
een klein groepje muzikanten 

naar de receptie van het kantoor. 
Vier leden van ContraBasta (het 
contrabas-ensemble van HGO) 
gaven daar een miniconcert 
dat via een livestream door de 
(thuiswerkende) Dirkzwagers kon 
worden gevolgd. Een spetterend 
optreden dat Dirkzwager graag 
deelt met cliënten en relaties. Zie 
en beluister het miniconcert op: 
https://youtu.be/ZzzwBeZSHGo

Gijzelsoftware

Advocaat Nynke Brouwer, gespe-
cialiseerd in cybersecurity en 

cyberrisico’s, werd eind 2019 door Het 
Financieele Dagblad geïnterviewd over 
het verzekeren van losgeld bij ransom-
ware. Steeds vaker zijn bedrijven het 
slachtoffer van gijzelsoftware. Deze 
versleutelt de bestanden en systemen 
van personen of bedrijven, waardoor 
de gebruikers er niet meer bij kun-
nen. Voor de ontsluiting wordt fors 
losgeld gevraagd. Als de werknemers 
niet kunnen doorwerken, kan dat het 
bedrijf enkele miljoenen kosten. Daarom 
kiezen bedrijven er steeds vaker voor 
het gevraagde losgeld te betalen. 
Nynke Brouwer raadt bedrijven aan ter 
voorbereiding op een cyberaanval een 
noodplan (‘incident response’ plan) 
te maken. Bovendien is het mogelijk 
een cyberverzekering af te sluiten. 
Die biedt dekking voor technische 
en juridische ondersteuning, en PR-
diensten als zich een incident voordoet. 
In haar artikelen op dirkzwager.nl vertelt  
Nynke Brouwer uitgebreid over dit  
onderwerp.

 € $
B

Livestream miniconcert 
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Het coronavirus (COVID-19) heeft de hele wereld in zijn greep. 
De impact van het virus is enorm en leidt niet alleen tot een 
humanitaire ramp, maar heeft ook zijn weerslag op economisch en 
maatschappelijk gebied. We zitten onverwachts midden in een 
coronacrisis. Wat kunnen bedrijven en instellingen doen om het hoofd 
boven water te houden?

Dirkzwager heeft een corona crisisteam samengesteld. Dit team van 
gespecialiseerde advocaten, notarissen en fi scalisten houdt u via een 
speciaal kennisportal op de hoogte van alle relevante corona-
informatie. Daarnaast creëren zij virtuele mogelijkheden voor 
bijeenkomsten of overleg en staan zij voor al uw specifi eke vragen 
24/7 voor u klaar. Kijk op dirkzwager.nl/coronavirus-covid-19

Corona 
Crisisteam 
& Kennisportal
Nuttige leidraad in roerige tijden!

& Kennisportal
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Hier een nieuwe 
advertentie plaatsen
(dit doet de drukkerij)


